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In april 2023 besteedden we in het 
Pharmaceutisch Weekblad al aan
dacht aan Gezonde focus, een pro
ject waarin het Instituut Verant
woord Medicijngebruik (IVM) samen 
met het Trimbosinstituut, werkt aan 
het terugdringen van oneigenlijk 
gebruik van ADHDmedicatie on
der studenten [1]. Uit onderzoek 
blijkt dat in 2023 3% van de studen
ten in dat jaar ten minste één keer 
ADHDmedicatie zonder voorschrift 
van een arts gebruikte [2]. Het gaat 
hierbij vooral om het oneigenlijk 
gebruik van methylfenidaat. De  
belangrijkste reden voor studenten 
om deze medicatie oneigenlijk te 

gebruiken, is het verbeteren van de 
concentratie tijdens het studeren 
[3]. Uit studies blijkt echter dat dit 
niet effectief is, wel zijn er diverse 
risico’s [4].

Toolbox
Het terugdringen van het oneigen
lijk gebruik van ADHDmedicatie 
vraagt om een multidisciplinaire 
aanpak van zowel zorgverleners als 
onderwijs en preventieprofessio
nals. De projectgroep ontwikkelde 
hiervoor een toolbox met diverse 
materialen om alle doelgroepen te 
ondersteunen. Voor de apotheek 
bevat deze toolbox onder meer de 

EFFECT VAN ADHD-PIL VOOR STUDIE IS BEPERKT
Studenten denken met ADHDmedicatie hun concentratie te verbeteren 
tijdens het studeren. Het merendeel van de studies laat echter zien dat het 
geen effect heeft op cognitieve prestaties. Uit een gering aantal studies 
blijkt dat het oneigenlijk gebruik een positief effect heeft op cognitieve 
prestaties, zoals aandacht. Het effect is echter beperkt. Ook heeft het 
geen positieve invloed op uiteindelijke studieresultaten.
Risico’s zijn er wel. Oneigenlijk gebruik van ADHDmedicatie geeft dezelf
de bijwerkingen als bij eigenlijk gebruik. Daarnaast leren studenten zich
zelf met dit oneigenlijk gebruik een patroon aan waarbij ze denken niet 
meer te kunnen presteren zonder het innemen van ADHDmedicatie. Dit 
kan dus leiden tot psychische afhankelijkheid [4].
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Het project Gezonde focus is een mooi voorbeeld 
van een gezamenlijke aanpak van apothekers en apo-
theekteams om het oneigenlijk gebruik van ADHD- 
medicatie terug te dringen. Resultaat: betere zorg 
voor patiënten met ADHD, meer bewustzijn over  
oneigenlijk gebruik en meer aandacht voor het ver-
haal achter het recept voor ADHD-medicatie.
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FTOmodule Zorgvuldig beleid bij 
ADHD-medicatie en de Balietrai
ning ‘Gezonde focus voor apothe
kersassistenten’.
In 2023 en 2024 hebben adviseurs 
van het IVM 28 FTOgroepen bege
leid bij een FTO over het zorgvuldig 
beleid bij ADHDmedicatie. In to
taal namen 298 mensen deel, onder 
wie 196 huisartsen en 58 apothe
kers. Ook praktijkondersteuners, 
verpleegkundig specialisten, physi-
cian assistants, een psychiater en 
artsen en apothekers in opleiding 
deden mee.
Tijdens de FTObijeenkomsten zijn 
de belangrijkste aandachtspunten 
van de ADHDrichtlijnen kort her
haald, hebben de deelnemers in
zicht gekregen in de aantallen pa
tiënten met ADHDmedicatie in 
hun praktijken en is besproken hoe 
de evaluatie van de medicamen
teuze behandeling bij ADHD op 
dat moment plaatsvond in de huis

artsenpraktijken. Daarnaast zijn ook 
de omvang, motieven en risico’s 
van oneigenlijk gebruik van ADHD 
medicatie toegelicht.

IVM-ADVISEURS  
HEBBEN 28 FTO- 
GROEPEN BEGELEID  
BIJ BELEID ROND  
ADHD-MEDICATIE

Een vast onderdeel van de FTO’s 
was het maken van diverse samen
werkingsafspraken. Een jaarlijkse uit
draai van patiënten met ADHD 
medicatie vanuit de apotheek werd 
erg gewaardeerd door de huisart
sen. Daarnaast maakten huisartsen 
en apothekers afspraken om meer 
structuur te geven aan de evaluatie
momenten. Bijvoorbeeld door een 
maximum aantal herhaalrecepten af 
te spreken of door (zachte of harde) 

blokkades in de dossiers van de  
patiënten met ADHDmedicatie te 
zetten.
Zo’n blokkade bevat een melding 
dat de patiënt eerst op consult 
moet komen voor de huisarts medi
catie kan voorschrijven. Sommige 
huisartsen vonden het een te harde 
methode om niet meer voor te 
schrijven als een patiënt niet op 
consult is geweest, terwijl anderen 
heel stellig waren: zonder controle 
geen pillen. Een goede afstemming 
tussen huisarts en apotheker is van 
belang om te voorkomen dat de 
patiënt alsnog via de apotheek af 
en toe een stripje medicatie ter 
overbrugging vraagt.

Werkelijke gebruik
Een ander aandachtspunt was het 
bespreken van het werkelijke ge
bruik. Huisartsen en apothekers vin
den het lastig om hier grip op te 
krijgen. Patiënten met ADHD kun
nen hun medicatie (terecht) wisse
lend gebruiken. Hierdoor is het in
gewikkeld om zicht te krijgen op 
over of ondergebruik.

SOMMIGE HUISARTSEN 
EN APOTHEKERS  
MAKEN AFSPRAKEN: 
ZONDER CONTROLE 
GEEN PILLEN

Apotheekteams zijn zeer alert bij 
overgebruik, een deel van de huis
artsen lijkt hier wat minder strikt op 
te controleren. Maar ook bij schijn
baar juist gebruik kan de patiënt 
tabletten overhouden die hij moge
lijk inzet om te delen of te verko
pen. Meerdere FTOgroepen zijn 
zich er na het FTO meer bewust van 
dat, wanneer patiënten in het week
end geen medicatie gebruiken, er 
best wat overblijft om eventueel te 
verhandelen.
De meeste huisartsen en apothe
kers bespreken oneigenlijk gebruik 

APOTHEKERSASSISTENTEN ZIJN ER ALTIJD ALERT OP: EEN PATIËNT DIE HAAR ADHD-MEDICATIE WÉÉR 

TE VROEG KOMT OPHALEN. FOTO ISTOCK
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niet met hun ADHDpatiënten. Zij 
denken dat dit de patiënt op ideeën 
brengt. Andere zorgverleners we
ten hun collega’s soms te overtui
gen dit gesprek juist wel aan te 
gaan. Het kan de patiënt namelijk 
helpen om de medicatie juist niet  
te delen. Sommige patiënten met  
ADHDmedicatie worden wel eens 
benaderd met vragen hierover. Veel 
deelnemers zagen na afloop het nut 
van een dergelijk gesprek in en na
men zich voor dit vaker met hun  
patiënten te gaan bespreken.

Balietraining
Naast de FTObegeleiding maakt 
een aantal apothekers ook gebruik 
van de balietraining ‘Gezonde  
focus voor apothekersassistenten’. 
Apothekersassistenten zijn er altijd 
alert op: een vervalst recept voor 

methylfenidaat, een patiënt die zijn 
medicatie wéér te vroeg komt op
halen of een patiënt die een strip 
met medicatie is kwijtgeraakt. Aller
lei signalen die kunnen wijzen op 
oneigenlijk gebruik of delen van 
medicatie.
Uit de elf balietrainingen die het 
IVM organiseerde, blijkt dat apo
thekersassistenten deze signalen 
wel zien en aanstippen aan de apo
theekbalie. Het gesprek gaat echter 
meestal over wet en regelgeving 
en leidt doorgaans niet tot een  
gesprek over de redenen en achter
gronden van het oneigenlijk ge
bruik.
Tijdens de balietraining oefenden 
apotheekteams met een trainer en 
trainingsacteur in het herkennen van 
mogelijk onjuist gebruik van medi
catie en het toepassen van com
municatievaardigheden hierbij. Een 
opmerking die tijdens het FTO 
werd gemaakt, kwam ook terug in 
de training: “Je zou de basisscho
len eens moeten aanpakken. Daar 
zeggen ze gewoon, ga maar een 
pilletje halen. Lekker makkelijk!” 
Als een situatie als nietpluis werd 
ingeschat, moest de apothekersas
sistent hierover het gesprek aan
gaan en aanknopingspunten bie
den om te praten over de risico’s, 
de alternatieven en eventuele zorg
opties. Maar de meesten vonden 
dit niet tot hun taak behoren of de 
setting van een baliegesprek niet 
geschikt. Apotheekmedewerkers in 
de grote steden gaven aan be
nauwd te zijn voor het risico. “Ik 
heb echt geen zin in weer gedoe 
aan de balie”, aldus een van hen.
 
Uitdagingen
Soms blijkt ‘echt’ contact tussen pa
tiënt en apotheekmedewerker wel 
mogelijk. Zoals in het geval van 
Raymond, die er door de apothe
kersassistent toe werd bewogen 
openheid van zaken te geven. De 
casus van Willem, die woedend was 
over het leveringsprobleem, zorgde 

voor de meeste uitdaging bij de 
cursisten. Een enkeling hield voet 
bij stuk en nam Willem mee naar de 
spreekkamer voor een stevig ge
sprek en de aankondiging dat poli
tie en hulpverlening ingeschakeld 
zouden worden.

APOTHEEKMEDE-
WERKERS GEVEN  
AAN GEEN ZIN TE  
HEBBEN IN GEDOE  
AAN DE BALIE

De balietrainingen hebben laten 
zien dat apothekersassistenten het 
soms lastig vinden om echt het ge
sprek aan te gaan met een patiënt. 
Deels begrijpelijk in deze hectische 
tijden in de apotheek. Maar juist 
met zo’n gesprek kunnen ze het 
verschil maken. En dat is een dank
bare rol. Aangevuld met de afspra
ken uit het FTO dragen deze apo
theekteams gezamenlijk bij aan het 
terugdringen van ADHDmedicatie 
voor oneigenlijk gebruik. 

Marieke Bulsink is apotheker bij Insti
tuut Verantwoord Medicijngebruik. 
Menno van Woerkom is trainer bij In
stituut Verantwoord Medicijngebruik.
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3% VAN DE STUDENTEN GEBRUIKTE IN 2023 
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